
موه�اي ژولي�د ه و چهره هاي�ي تكي�ده كه با 
دس�ت هاي لرزان زرورق پاكت هاي سيگار را 
جدا مي كند و سرنگ هايي كه آنقدر استفاده 
شده اند، ديگر سوزنشان به سختي وارد پوست 
مي شود، اما تا زماني كه بتوانند نشئگي را زير 
پوستش�ان بدوانند، كنار گذاشته نمي شوند 
و به عن�وان پايان دهن�ده اي ب�ر درد خماري 
عزيزش�ان مي دارند. برخي ديگر اما پايپ به 
دست حتي در گوشه و كنار خيابان ها بي توجه 
به عبور و م�رور رهگذران�ي كه ب�ا نگاه هاي 
كنج�كاو و متعج�ب رفتارهايش�ان را نظاره 
مي كنن�د، در حال و هواي خود ف�رو رفته اند. 
پولش را داشته باش�ند آنقدر ساقي در كوچه 
پس كوچه ها و حتي ميادين شهر پرسه مي زند 
كه ظرف مدت چند دقيق�ه مي توانند هر چه 
را كه بخواهند تهيه كنند و حتي با سفارش�ي 
اينترنتي در منزل تحوي�ل بگيرند. حالا اما بر 
اس�اس مصوبه كميس�يون حقوقي و قضايي 
مجلس، مج�ازات اعدام حام�ان مواد مخدر 
براي كساني كه پيش از اين محكوم به اعدام 
شده بودند، حذف خواهد شد؛ مصوبه اي كه به 
باور برخي از كارشناسان مي تواند بازدارندگي 
جرائم مرتبط ب�ا مواد مخ�در و در نتيجه آمار 
و ارق�ام اعتي�اد را تحت تأثي�ر ق�رار ده�د. 
»طرح حذف اعدام از مجازات مواد مخدر« يكي از 
مناقشه برانگيزترين طرح هايي است كه تاكنون در 
مجامع تصميم گيري كشور مطرح شده است. برخي 
معتقدند اعدام ها مي تواند در حوزه اين جرائم نقش 
بازدارندگي داشته باشد و برخي ديگر بر اين باورند 
كه حكم هايي كه تا به امروز ب��ه اين قبيل جرم ها 
و مجرمان داده ش��ده اس��ت، بازدارندگي نداشته 
و باعث كاهش مصرف و قاچاق مواد مخدر نش��ده 
است. در اين ميان اما نظر س��ومي هم وجود دارد 
كه بر تغيير و اصلاح قانون و نه حذف كامل مجازات 
اعدام از جرائم مواد مخدر تأكيد دارد. با تمام اينها 
اما س��وم آذر نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي 
يك فوريت طرح الحاق اين ماده به قانون مبارزه با 
مواد مخدر را با 147 رأي موافق، 21 رأي مخالف و 
چهار رأي ممتنع از مجموع 195 نماينده حاضر به 
تصويب رساندند. چند روز قبل هم اين قانون عطف 
به ماسبق شد تا مجازات اعدام حاملان مواد مخدر 
براي كساني كه پيش از اين محكوم به اعدام شده 

بودند نيز حذف شود. 
  قانوني كه عطف به ما سبق مي شود

حسن نوروزي، س��خنگوي كميس��يون قضايي و 
حقوقي مجلس درباره اين مصوبه اينگونه توضيح 
مي دهد: پيش از اين در كميسيون قضايي و حقوقي 
مجلس در قالب »اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر« 
مقرر ش��ده بود كه حمل مواد مخدر در صورتي كه 
باندي و مسلح نبوده باشد و متهم بيش از 15 سال 
حبس نداشته باشد، مشمول حكم اعدام نمي شود، 
در همين رابطه يك تبصره به اين حكم اضافه شد 
كه بر اس��اس آن كس��اني كه در جرائم مواد مخدر 
5 و 10 س��ال زن��دان دريافت مي كنن��د، تخفيف 

نخواهند داشت. 
وي مي افزاي��د: به موج��ب تبصره ديگ��ري كه در 
كميسيون قضايي و حقوقي مصوب شد، اين قانون 
عطف به ماسبق مي شود و كساني كه پيش از اين 
در جرائم مواد مخدر محكوم به اعدام شده بودند در 
صورتي كه شرايط مصوب در قانون جديد را داشته 
باشند، مش��مول مجازات جايگزين اعدام خواهند 
شد. همچنين مقرر شد كساني كه نسبت به احكام 
پيشين خود عفو دريافت كرده بودند، در صورتي كه 
قانون جديد براي آنها مزيت بيشتري داشته باشد، 

مي توانند از احكام اين قانون استفاده كنند. 
به گفته س��خنگوي كميس��يون قضايي و حقوقي 
مجلس شوراي اسلامي، درباره اينكه آيا كساني كه 
نسبت به توليد، توزيع،  فروش و ساخت مواد مخدر 
اقدام مي كنند، حكم اعدام دريافت مي كنند يا خير 
دو نظر در كميسيون وجود دارد كه عده اي موافق 
حكم اعدام براي اي��ن افراد و ع��ده اي مخالف آن 
هستند. بنابراين بررسي و تصميم گيري درباره اين 

موضوع به جلسه آينده كميسيون موكول شد. 
اين موضوع فعلًا در كميس��يون حقوقي - قضايي 
مجلس تصويب شده و براي تصويب نهايي بايد در 
صحن مجلس بررسي و به رأي تمامي نمايندگان 

مجلس گذاشته شود. 

  تشويق به مواد مخدر با اعدام!
در مقدمه توجيهي اين طرح، حذف اعدام از جرائم 
مواد مخدر آمده اس��ت: ب��ا در نظر گرفت��ن اينكه 
مجازات اعدام براي قاچاقچيان و حمل كننده هاي 
مواد مخدر به ص��ورت كمي لح��اظ و باعث گرفتار 
شدن حمل كننده ها شده است و از دسترسي قانون 
به قاچاقچيان باندي جلوگي��ري مي كند، بنابراين 
با توجه به مج��وز ماده 45 قانون اص��لاح مبارزه با 
مواد مخدر مصوب 5 آذر 1389 مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام، تغيير حكم اع��دام به حبس ابد به 
جز در موارد مسلحانه پيش��نهاد مي شود؛ چراكه 
اعدام جز تشويق شدن به مواد مخدر ثمره ديگري 

نداشته است. 
اللهيار ملكشاهي، رئيس كميسيون حقوقي و قضايي 
مجلس به ناكارآمدي اعدام براي جرائم مواد مخدر 
اشاره كرده و گفته بود: »اين قوانين نه بي اثر بلكه 
كم اثر بوده اند.« بنا به تأكيد ملكشاهي در اين طرح 
براي چهار دسته از جرائم مواد مخدر شامل جرائم 
سازمان يافته و باندي، قاچاق مواد مخدر به صورت 
مسلحانه، افرادي كه يك بار مش��مول عفو شده و 
دوباره تكرار كرده اند و توزيع و خريد مواد مخدر به 

شكل انبوه مجازات اعدام ديده شده است. 
محمد كاظمي، نايب رئيس كميس��يون قضايي و 

حقوقي مجلس هم گفت: »يك��ي از دلايلي كه ما 
با تقليل اعدام در قاچاق مواد مخدر موافق هستيم، 
اين است كه عناصر اصلي كمتر گير مي افتند و اين 
گروه هاي درجه 2 يا درجه 3 هس��تند كه معمولاً 
گير مي افتند. « وي معتقد است: »اگر مواد مخدر به 
معتاد نرسد، وي مجبور به ترك مواد مي شود و اين 

امر نيازمند برنامه ريزي صحيح در كشور است.« 
  بازنگري» آري« حذف »نه« 

جواد لاريجاني، دبير س��تاد حقوق بشر قوه  قضائيه 
ضمن اعلام موضع خ��ود در مورد اع��دام و اينكه 
مخالف حذف كامل اعدام اس��ت، تصريح مي كند: 
»وجود اعدام براي برخي جرائ��م خطرناك لازم و 
ضروري است. قصاص هم جزو احكام الهي است، اما 
در مورد مجازات مربوط به مواد مخدر، بايد قوانين 

آن مورد بازنگري و بررسي مجدد قرار بگيرد. 
آيت الله آملي لاريجاني، رئيس ق��وه قضائيه هم با 
تبيين صريح نظر و سياست دستگاه قضايى درباره 
مج��ازات اعدام در جرائ��م مربوط ب��ه موادمخدر، 
در جمع دادس��تان ها گفت: » گرايش قوه قضائيه 
هيچگاه به سمت حذف اعدام در جرائم مربوط به 
موادمخدر نبوده بلكه معتقديم در قوانين مرتبط با 
موادمخدر بايد بازنگري شود و تا جايى كه ممكن 
است از مجازات هاي جايگزين اعدام استفاده شود 

كه البته همين امر نيز شرايطى دارد«. 
وي تصريح كرد: قاچاقچيان مواد مخدر سوداگران 
مرگ هس��تند؛ اينها چه تع��داد خانواده ه��ا را به 
خاك س��ياه نش��انده اند؟ چه جوان هاي با نبوغ و 
با استعدادهاي درخشان را كه نابود نكرده اند؟ بايد 
با اينها برخورد جدي شود. دادسرا بايد به استقرار 
امنيت در همه وجوه كمك كند. البته ما مي گوييم 
قوانين مربوط ب��ه قاچاق مواد مخ��در وحي مُنزَل 
نيس��ت؛ اما اينكه برخي مي گوين��د اعدام ها هيچ 
فايده اي نداشته، حرف كاملاً غلطي است؛ چراكه اگر 
سختگيري هاي قوه قضائيه و كمك نيروي انتظامي 
نبود، به وضع بسيار بدتري مبتلا بوديم و آن وقت 

مواد مخدر را در عطاري ها هم پيدا مي كرديم. 
آيت الله آملي لاريجاني گفته بود:  البته قبول دارم 
قوانين مرب��وط به مواد مخ��در يك ب��ار ديگر بايد 
بررسي شود و تا جايي كه مي ش��ود به جاي اعدام 
مجازات جايگزين و مؤثر در نظر گرفته ش��ود، ولي 
به شرط و شروطي و بدانيد ما كلًا نمي توانيم اعدام 

را منتفي كنيم. 
رئيس پليس مبارزه با مواد مخ��در ناجا هم موافق 

اجراي حكم اعدام براي قاچاقچيان است. 
س��ردار محمدمس��عود زاهديان مي گوي��د: امروز 
شاهديم در كشورهاي امريكايي و غربي هم برخورد 
بسيار شديدي با چنين افرادي صورت مي گيرد و 
ش��ايد امروز به دنبال ايجاد نابساماني هاي جامعه، 
برخي در پي حذف اع��دام قاچاقچيان مواد مخدر 

هستند. 
پايان طرح حذف مجازات اعدام از جرائم مواد مخدر 
اما به بررس��ي اين طرح در صح��ن علني مجلس 
بس��تگي دارد؛ طرحي كه همچنان محل مناقشه 

خواهد ماند.  
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 نمايندگان مجلس: 

 سياسي كاري برخي نمايندگان
 براي تحقيق و تفحص از شهرداري زيبنده نيست

نمايندگان مجلس ش�وراي اسامي در جلس�ه علني روز گذشته 
قوه مقنن�ه با رد گ�زارش تقاضاي تحقي�ق و تفح�ص از عملكرد 
ش�هرداري تهران در واگذاري ام�اك و پروژه هاي مش�اركت به 
اش�خاص حقيقي و حقوقي با 132 رأي موافق، 90 رأي مخالف و 5 
رأي ممتنع از مجموع 233 نماينده حاضر در صحن علني مجلس 
موافق�ت كردند. اين موض�وع واكنش هاي�ي را به دنبال داش�ت. 
 با رد طرح تحقي��ق و تفحص از عملكرد ش��هرداري ته��ران در واگذاري 
املاك، عضو كميسيون شوراها و امور داخلي مجلس سياسي كاري برخي 
نمايندگان مجلس در مسئله تحقيق و تفحص از شهرداري تهران را زيبنده 
مجلس ندانس��ت و گفت: اينكه برخي بخواهند با تحقيق و تفحص فضاي 
سياسي ايجاد كنند، جو مجلس و كش��ور با نگاه سياسي به هم مي ريزد.  
ابوالفضل ابوترابي با اشاره به رد طرح تحقيق و تفحص از شهرداري تهران 
توسط اكثريت نمايندگان مجلس اظهار داشت: شهرداري زير نظر شوراي 
ش��هر فعاليت مي كند كه اعضاي آن همچون نمايندگان مجلس انتخاب 
مردم هستند از همين رو بهترين گزينه براي نظارت بر عملكرد شهرداري ها 
خود شوراها هستند.  وي تأكيد كرد: اگر مسئله اي در شهرداري ها وجود 
دارد، اين شوراها هستند كه بايد به آن رسيدگي كنند نه مجلس.  همچنين 
صديف بدري »س��خنگوي كميس��يون عمران مجلس« در گفت و گوي 
اختصاصي ب��ا 137 آنلاين با اش��اره به اينكه رأي نماين��دگان مجلس به 
عدم موافقت با طرح تحقيق و تفحص از ش��هرداري ته��ران بر مبناي كار 
كارشناسي و به دور از حواشي سياسي بوده است، اظهار داشت: از ابتداي 
بررسي اين درخواست در كميسيون عمران برخي به دنبال حاشيه سازي 
بودند، اما برنامه كميسيون اين بود كه به صورت كاملاً تخصصي، كارشناسي 
و به دنبال دوري از حاشيه سازي موضوع را رسيدگي كند.   وي با اشاره به 
تشكيل دو كميته كارشناسي براي بررسي مصداقي موارد مد نظر نمايندگان 
درخواست كننده تحقيق و تفحص خاطر نشان كرد: درخواست كنندگان در 
كميته كارشناسي حضور نداشتند و در نهايت كميسيون به دور از حاشيه ها 
بررسي هاي كارشناسي خود را انجام داد و در اين مسير به مورد غير شفافي 

در عملكرد شهرداري نرسيديم. 
 سيد احس��ان علوي، عضو عمران مجلس،  در واكنش به اظهارات نماينده 
تهران مبني بر انتشار اس��ناد تخلفات شهرداري در رس��انه ها گفت: چرا 
مدارك را به رس��انه ها مي دهند و پيش از آن مدارك خود را به كميسيون 
عمران ارائه نكردند؟ اگر سند معتبر و متقني داشتند، آن را به كميسيون 

تحويل مي دادند تا بر اساس آن تصميم گيري كنيم. 
وي افزود: طي چند جلسه از درخواست  كنندگان طرح تحقيق و تفحص 
و تمام كس��اني كه در اين مس��ير پرونده بودند، مدارك متقن و مستدل 

مي خواستيم كه در اين مدت هيچ مدركي ندادند. 
علوي گفت: چون درخواست توأم با مدارك كافي نبود، رأي به عدم تفحص 
داديم؛ در تصميمات كميس��يون عمران نه شائبه اي اس��ت و نه رويكرد 

سياسي، در اين زمينه كميسيون عمران اعتقاد بر كار كارشناسي دارد. 

مدير كل كميته امداد استان تهران خبر داد

پرداخت تسهيلات بلاعوض خريد و نوسازي 
مسكن به سرپرست خانوار و ايتام

ارائه تس�هيات باعوض خريد و نوسازي مس�كن با اولويت زنان 
سرپرست خانوار و ايتام از س�وي كميته امداد پرداخت مي شود. 
محسن وليئي، مدير كل كميته امداد استان تهران گفت: سقف كمك 
بلاعوض خريد و نوس��ازي كميته امداد به مددجويان روستايي مبلغ 
15ميليون تومان و براي مددجويان شهري 25ميليون تومان بوده كه 

اولويت ارائه اين تسهيلات با زنان سرپرست خانوار و ايتام است. 
وي با بيان اينكه يك��ي از فعاليت هاي اصلي اين نهاد تأمين مس��كن 
براي محرومان جامعه است، اظهار كرد: از مجموع 238 واحد مسكوني 
واگذاري به مددجويان تحت حمايت اين نهاد در 11 ماهه امسال، تعداد 

45 واحد روستايي و 193 واحد شهري بوده است. 
وي افزود: براي ساخت اين واحدهاي مسكوني در قالب پرداخت هاي 
بلاعوض از س��وي اين نهاد، كمك هاي دريافتي از خيران و همچنين 
آورده مددجو تأمين مالي ش��ده است.  وليئي با اش��اره به اينكه براي 
ساخت اين تعداد واحد مس��كوني بيش از 81 ميليارد و 701 ميليون 
ريال هزينه شده است، افزود: از مجموع اين مبالغ بيش از ۶0 ميليارد 
و 180 ميليون ريال از منابع امدادي و بيش از 2 ميليارد و 100 ميليون 
ريال از محل اعتبارات مسكن كميته امداد استان تهران و مابقي از آورده 

مددجو تأمين شده است. 
مدير كل كميته امداد استان تهران گفت: علاوه بر ارزان بودن قيمت 
ساخت مسكن مددجويي، از كيفيت مناس��ب با رعايت اصول فني و 
مهندسي برخوردار هس��تند، از جمله ضدزلزله بودن با الزام به رعايت 

آيين نامه 2800 از ويژگي هاي خاص اين واحدهاي مسكوني است. 
وي با اشاره به تعمير و بازسازي هزار و 317 واحد مسكوني مددجويي 
بيان كرد: براي اين تعداد تعميرات مسكن، بيش از 30 ميليارد و ۶18 

ميليون ريال توسط كميته امداد استان تهران هزينه شده است. 
وليئي مس��كن را يكي از ضروري تري��ن و اولويت دارتري��ن نيازهاي 
مددجويان عنوان كرد و گفت: سقف كمك بلاعوض خريد و نوسازي 
كميته امداد به مددجويان روس��تايي مبلغ 15ميليون تومان و براي 
مددجويان شهري 25ميليون تومان است كه اولويت ارائه اين تسهيلات 
با زنان سرپرست خانوار و ايتام است.  مدير كل كميته امداد استان تهران 
در پايان گفت: با تلاش هاي كميته امداد امام خميني)ره(، همكاري و 
مشاركت مسئولان و نيكوكاران زمينه بهره مندي مسكن براي تعداد 

بيشتري از خانواده هاي نيازمند فراهم مي شود. 

مدير عامل سازمان نوسازي شهر تهران: 

دولت سهم 470 ميلياردي احياي بافت 
فرسوده را پرداخت نمي كند

مدير عامل سازمان نوس�ازي ش�هر تهران از بدهي 470 ميليارد 
توماني دولت به شهرداري در زمينه احياي بافت فرسوده خبر داد. 
عبادالله فتح اللهي در تش��ريح دستاوردهاي بس��ته تشويقي نوسازي 
بافت فرسوده شهر تهران افزود: بيش از 10 هزار و 800 انشعاب رايگان 
آب و فاضلاب و 3 هزار و 800 انشعاب گاز به صورت رايگان در اختيار 
مالكان قرار گرفته اس��ت.  وي در خصوص انش��عابات برق اظهار كرد: 
يكهزار پرونده در اين خصوص تشكيل شده كه 400 مورد آن در مرحله 
نهايي قرار دارد.   وي خاطر نشان كرد: در طول هشت ماه گذشته 135 
ميليارد تومان تخفيف عوارض صورت گرفته اس��ت كه اين عدد سال 
گذشته حدود 54 ميليارد تومان بوده است.  وي يادآور شد: در هر واحد 
مسكوني حدود 7 ميليون تومان تخفيف شامل حال مالك شده است. 
مدير عامل ستاد بازآفريني پايدار كلانشهر تهران افزود: با اصلاح الگوي 

ساخت و ساز متراژ واحدهاي تجاري حدود 3 درصد رشد يافت. 
به گفته وي حدود 48 درصد از پروانه هاي صادر ش��ده تجميعي بوده 
كه از رشد 3 درصدي برخوردار بوده است.  وي با بيان اينكه مقرر شده 
بود، سالانه 300 هزار وام نوسازي اعطا شود، اظهار كرد: از آنجايي كه 
9 درصد از سود وام ها قرار بود از سوي سازمان مديريت و برنامه ريزي 
تأمين شود، متأسفانه به دليل محقق نشدن اين موضوع، بانك ها نرخ 

سود تسهيلات را 18 درصد تنظيم كرده اند. 

چند روز پيش بود كه جوان مصاحبه دكتر جعفريان رئيس دانشگاه 
علوم پزش��كي تهران با خبرگزاري دولتي »ايس��نا« را دس��تمايه 
گزارشي با عنوان » فعلًا عمل نمي كنيم «  قرار داد؛  گزارشي كه در 
ليد آن رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران به اشتباه رئيس دانشگاه 
علوم پزش��كي ايران نوشته ش��ده بود و بخش��ي از اين گزارش در 
صفحه يك نيز آمده است كه بدين وسيله از آقاي دكتر سيد جواد 
ميراسماعيل رياست دانشگاه علوم پزشكي ايران پوزش مي خواهيم، 
اما واكنش هاي بعدي به گزارش »جوان« تعجب ما را از صحبت هاي 

هنجارشكنانه دكتر جعفريان بيشتر كرد. 
 ماجرا از اين قرار بود كه دكتر علي جعفريان رئيس دانشگاه علوم 
پزش��كي تهران به خبرگزاری دولتى »ايسنا« گفته بود: »به دليل 
بدهي بيمه ها شركت ها به بيمارستان ها تجهيزات نمي دهند و به 
همين دليل اعلام كرديم كه بيمارستان ها براي انجام جراحي هاي  
غير اورژانس  كه نيازمند تجهيزات هستند، دست نگه دارند تا بعد 

از عيد اقدامات لازم براي آنها انجام شود. «
اظهارات رئيس اين دانشگاه علوم پزش��كي براي توقف عمل هاي 
جراحي به دليل بدهكاري بيمه ها به بيمارستان ها و در نتيجه بدهي 
بيمارستان ها به شركت هاي دارويي و تجهيزات پزشكي حكايت از 
وجود روندي بيمار در بدنه دولت دارد و چنين چالش��ي ميان وزرا 
و نهادهاي يك كابينه بايد پشت درهاي بسته حل و فصل شود؛ نه 
اينكه بيماراني كه ماه ها به طور منظم ح��ق بيمه خود را پرداخت 
مي كنند تا در روز مباداي بيماري بيمه هاي پرداختي به كارش��ان 
بيايد، متضرر دعواي اركان درون دولتي ش��وند و »عمل هاي غير 
اورژانس«شان انجام نش��ود. بنابراين رئيس دانشگاه علوم پزشكي 

تهران بهتر بود به جاي آنكه پذيرش بيماران را متوقف و با صراحت و 
جسارت اين موضوع را رسانه اي كند، براي حل و فصل چالش اصلي 
يعني اختلاف با بيمه ها آستينش را بالا بزند نه اينكه قدرتش را به رخ 
مردم ضعيفي بكشد كه بيمار و ناتوان شده اند و به درمان نياز دارند. 
 اظهارات دكتر جعفريان، رئيس دانش��گاه علوم پزشكي تهران در 
توقف جراحي بيماران ب��ه جز بيماران اورژانس��ي آن هم به دليل 
بدهي بيمه ها آنقدر ناخوشايند است كه چاپ اشتباه واژه »ايران« 
به جاي »تهران« در گزارش با واكنش جدي رئيس دانشگاه علوم 
پزشكي ايران مواجه شد و روابط عمومي دانشگاه علوم پزشكي ايران 
در پاسخ به »جوان« آورده است » دانشگاه علوم پزشكي ايران به رغم 
همه مشكلات موجود، پذيرش بيماران را در همه مراكز تابعه اش 

وظيفه اسلامي، انساني و اخلاقي خود مي دادند.«
روزنامه جوان نيز ضمن پوزش مجدد از رياس��ت محترم دانشگاه 
علوم پزش��كي ايران و ارج نهادن به رويكرد انساني ايشان در انجام 
به تعهدات اخلاقي و انس��اني، به مجموعه دانش��گاه علوم پزشكي 
تهران اين نكته واضح را يادآوري مي كند كه گفته شما، برائت فوري 
همكارتان در دانشگاه علوم پزشكي ايران را هم در پي داشته است؛ 
چه خرده اي بر ما مي گيريد؟! به بياني ديگر، صحبت شما به قدري 
زننده و غيراخلاقي بوده است كه به جاي شما، همكارتان در دانشگاه 
علوم پزشكي ايران از عمل غيراخلاقي شما مبني بر تعطيلي برخي 
عمل هاي جراحي بيزاري جسته است و فوراً با ارسال دورنگار به دفتر 
روزنامه گفته است كه اخلاق را زيرپا نمي گذارد و به رغم مشكلات 
تمام خدمات بيمارستاني را انجام مي دهد، شما چرا اخلاق را زيرپا 
گذاشته و انجام عمل هاي اورژانسي را تعطيل كرده ايد؟  اي كاش 

جسارت توضيحي در اين رابطه را مي داشتيد. 
اين نكته را هم بايد به مجموعه وزارت بهداشت متذكر شد كه تبختر 
شخصيتي، ناس��زاگويي عالي ترين مقام وزارت در انظار عمومي با 
الفاظ قبيحي چون »بيش��عور«، »نفهم«، دريافت هاي نجومي در 
كنار كارتل هاي وارداتي محصولات پزشكي، چاه ويل نظام سلامت 
و مسائلي از اين دست  باعث شده است كه يك روز بيمارستان هاي 
اصفهان با وقاحت بگويند از پذيرش بيماره��اي تأمين اجتماعي 
خودداري مي كنند، روز ديگر در همدان اتفاق مش��ابه بيفتد و روز 

بعد در مازندران و آخرين مورد هم تهران!
نظارت كجاي وزارت بهداش��ت اس��ت كه هر روز از يك گوشه آن 
ساز جديدي كوك مي شود و عليه مردم رنجور محتاج به بهداشت 
و درمان اق��دام و عمل جديدي س��ر مي زند؟! مس��ئولان وزارت 
بهداش��ت فقط موقع دريافت هاي نجومي حاضرند پشت تريبون 
قرار بگيرند و بگويند دريافت چند ده ميلياردي يك پزشك قانوني 
است ؟! نظارت دقيقاً كجاست كه يك روز دست سالم يك طفل به 
اشتباه مورد عمل جراحي قرار مي گيرد و روز ديگر بخيه از صورت 
دختربچه اي به دليل نداشتن پول كشيده مي شود و يك روز ديگر 
نوزادي به دليل قصور يك پزش��ك جان مي دهد يا براي هميشه 

معلول مي شود و...؟!
س��خن پراكني ها فقط براي انعكاس ي��ك خبر اقتباس ش��ده از 
خبرگزاري دولتي اس��ت ؟! براي اين همه خطاهاي پي در پي چه 
توضيحي ارائه داده ايد ؟ البته اساس��اً اگر توضيحي براي ارائه دادن 
باشد، جز بي تدبيري و سياسي كاري و ژست گيري به جاي اقدام و 

عمل واقعي و... 

   رئيس ستاد بازسازي عتبات عاليات درباره آخرين وضعيت ضريح 
امامين عس��گريين اظهار داش��ت: ضريح مطهر امامين عسگريين و 
مجموعه ملجأ آن بسته شده است؛ ضمن اينكه زيارت قبور حرم مطهر 
هم براي زائران امكان پذير و عمليات اجرايي سنگ كاري در اين ضريح 

آغاز شده است. 
   رئيس س��ازمان حوادث و فوريت هاي پزشكي با بيان اينكه 2 هزار 
و 200 پايگاه اورژانس پيش بيمارس��تاني در ايام سفرهاي نوروزي به 
مسافران خدمات ارائه مي دهد از مجهز ش��دن برخي آمبولانس هاي 

اورژانس به دستگاه گرفتن نوار قلب خبر داد. 
   50 كودك نوجوان ايراني در مسابقه بين المللي نقاشي »سرزمين 
مادري« كش��ور بلاروس 201۶، موفق به كسب نشان يا ديپلم افتخار 

شدند. 
   رئيس كميسيون عمران مجلس با ابراز تأسف از تهمت عضو شوراي 
شهر تهران عليه يكي از اعضاي اين كميسيون مبني بر دريافت رشوه 
و تسهيلات از شهرداري تهران افزود: اين نماينده شوراي شهر تهران 
را فرا مي خوانيم تا مستندات خود را به كميسيون عمران و نمايندگان 

مجلس ارائه كند. 
   رئيس شوراهاي حل اختلاف سراسر كشور بيان كرد: تا ابتدای برج 
12 بيش از 3 ميليون پرونده وارد ش��ورای حل اختلاف شد كه آنها را 

بررسى كرديم و نزديك به همين مقدار مختومه شد.
   طرح كشوري »آگاه سازي دانش آموزان متوسطه دوم كشور نسبت 
به بيماري ديابت«، با همكاري سازمان بسيج دانش آموزي، پژوهشگاه 
علوم غدد و متابوليسم دانشگاه علوم پزشكي دانشگاه تهران و مؤسسه 

ديابت نيوز، از مهر سال 9۶ در مدارس اجرا خواهد شد. 
   معاون خدمات ش��هري ش��هرداري تهران از كاش��ت 5هزار اصله 
درخت با اجراي سيس��تم آبياري قطره اي در محوطه نمايشگاه شهر 
آفتاب و كاشت يك هزار اصله درخت در رينگ بيروني نمايشگاه شهر 

آفتاب خبر داد. 

به جاي رئيس دانشگاه تهران، رئيس دانشگاه ايران توضيح داد !

خط هشتم متروي تهران به فرودگاه امام رسيد
مع�اون حم�ل و نق�ل و ترافي�ك ش�هردار ته�ران از تكميل 
ايس�تگاه مت�روي ف�رودگاه ام�ام خمين�ي)ره( در خ�ط 8 
و رونماي�ي از 59 واگ�ن جديد مترو ت�ا پايان س�ال خبر داد. 
مازيار حسيني با اش��اره به پايان خوش س��ال 95 در حوزه حمل 
و نقل عمومي بي��ان كرد: خط 8 مت��روي تهران ك��ه از مجموعه 
نمايشگاهي ش��هر آفتاب تا فرودگاه بين المللي امام خميني)ره( 
ادامه دارد؛ به طول 35 كيلومتر با تكميل ايستگاه فرودگاه تا پايان 
سال به بهره برداري خواهد رسيد.  وي با بيان اينكه در حال حاضر 
خط��وط ۶، 7 و 8 متروي پايتخت آخرين مراح��ل تكميل خود را 

سپري مي كند، افزود: با افتتاح اين سه خط، طول خطوط متروي 
تهران به 300 كيلومتر افزايش خواهد يافت.  معاون شهردار تهران 
ادامه داد: در 1۶ سال اخير مترو بخش جدايي ناپذير زندگي مردم 
تهران شده است و توسعه سريع خطوط مترو در 11 سال گذشته با 
ساخت متوسط سالي 15 تا20 كيلومتر مترو باعث شدت تا تحقق 
يك آرزوي 50 س��اله را كه همان تكميل مترو اس��ت؛ در ابتداي 
سال 9۶ ميسر شود.   مازيار حسيني با بيان اينكه افزايش ناوگان 
يكي از نيازهاي اصلي متروي تهران به عنوان يكي از خطوط برتر 
متروي جهان است، يادآور شد: طبق برنامه ريزي هاي انجام شده 

59 واگن مترو كه شامل هش��ت رام قطار مي شود به خطوط مترو 
اضافه خواهد شد. 

وي با اشاره به اينكه دو واگن از 59 واگن جديد مترو دو طبقه است، 
گفت: اين دو واگن مترو به همراه يك دستگاه لكوموتيو وارد خط 5 
مترو مي شود.  به گفته معاون حمل و نقل و ترافيك شهردار تهران، 
تمامي اين واگن ها س��اخت داخل و ش��ركت واگن سازي متروي 
تهران اس��ت كه با اضافه شدن به ش��بكه حمل و نقل ريلي تهران 
ضمن افزايش ظرفيت جابه جايي مسافران، باعث كاهش سرفاصله 

حركت قطارها و رفاه و آسايش شهروندان خواهد شد. 

ارسال جوابيه به »جوان« براي برائت از عمل غيراخلاقي دانشگاه علوم پزشكي تهران

نيره ساري

تصويب حذف مجازات اعدام توزيع كنندگان مواد مخدر در خانه ملت

مجلس خيال توزيع كنندگان مواد مخدر را  از اعدام راحت كرد
زهرا چيذري 

  گزارش یک

  جوابيه

  گزیده

راه انتخابات از دانشگاه مي گذرد
وزارت علوم ه��م از آن قصه هاي بي پاي��ان دولت تدبير و اميد اس��ت 
كه اكنون در ماه ه��اي پاياني دولت و بعد از آن همه ف��راز و فرود قابل 
پيش بيني از آب در آمد؛ سياس��ي كاري س��اختاري در دانشگاه براي 

پيروزي در 29 ارديبهشت. 
مناقش��ه تصدي گري وزارتخانه انسان س��از علوم از همان ابتدا ميان 
مجلس و دولت ش��روع ش��د و به گون��ه اي پيش رفت كه تا دو س��ال 
اول گويي نه مجل��س حرف دولت را متوجه مي ش��د و نه دولت حرف 

نمايندگان را مي فهميد!
بعد از در گوش��ي هاي چند هفته اي در مورد معرفي وزراي پيشنهادي 
كابينه، »جعفر ميلي منفرد« به عنوان وزير پيش��نهادي علوم معرفي 
شد كه در نهايت نتوانست اعتماد نمايندگان ملت را در مجلس شوراي 
اسلامي جلب كند. پس از رأي عدم اعتماد به ميلي منفرد، رئيس جمهور، 
»جعفر توفيقي« را كه پيش از اين نيز مسئول اين وزارتخانه در دولت 

اصلاحات بود، به سرپرست اين وزارتخانه منصوب كرد. 
از انتخاب توفيقي تا معرفي وزير پيش��نهادي علوم به مجلس، برخي 
از نمايندگان مخالفت هاي خود را از مواضع و فعاليت هاي توفيقي در 
رسانه ها اعلام مي كردند؛ چراكه توفيقي در همان مدت كوتاه 72 روزه 
سرپرستي خود توانست رؤساي دانشگاه هايي مانند علامه طباطبايي، 

صنعتي اصفهان و ياسوج را تعويض كند. 
از همان زمان بود كه قصه قابل پيش بيني در راس��تاي پروژه ضربتي 
پاكس��ازي دانش��گاه ها و مراكز آموزش عالي از وجود هرگونه وابسته 

عقيدتي به جريان ارزشي انقلاب اسلامي، كليد زده شد!
در نهايت پاييز 92 رئيس جمهور، »رضا فرج��ي دانا« را به عنوان وزير 
پيشنهادي علوم معرفي كرد و نمايندگان تصدي گري وي را براي سمت 
وزير علوم دولت يازدهم قبول كردند، اما از آنجايي كه سياس��ت هاي 
آموزش عالي در دولت يازدهم ثابت و از قبل تعيين ش��ده بود، درفش 
تغييرات اتوبوسي در دانشگاه ها به دست »رضا فرجي دانا« افتاد و ديري 
نگذشت كه وي نيز از طرق جديد، همان سياست قبل در تغيير رؤساي 

دانشگاه  ها را ادامه داد. 
از س��وي ديگر برخي از نمايندگان مجلس هم معتقد بودند در مدتي 
كه فرجي دانا به عنوان وزير علوم فعاليت مي كند، سرعت رشد علمي 
دانشگاه ها كاهش يافته و وي به جاي اينكه به مشكلات پيشرفت علمي 
كشور توجه كند، خود را مش��غول اقدامات حاشيه اي مانند انتصابات 

عجيب كرده است. 
اينگونه بود كه سياست هاي كلي آموزش عالي كشور، رسماً بر همان 
پاشنه اي چرخيد كه مجلس��يان از آن حذر داشتند و تغييرات فله اي 
فرجي دانا در شش ماهه نخست وزارتش كافي بود تا به مجلس كشانده 
ش��ود. از آنجايي كه وي نيز عملًا يك مهره سوخته در پروسه سياست 
آموزش عالي دولت محس��وب مي ش��د، بدون حضور روحاني از ادامه 
مسير بازماند و در نهايت »فرجي« نشد و نمايندگان ملت رأي خود را از 

»دانا«ي دولت يازدهم پس گرفتند. 
پس از عدم اعتماد مجلس به فرج��ي دانا، رئيس جمهور »محمد علي 
نجفي« را به عنوان سرپرست وزارت علوم منصوب كرد كه نجفي هم در 
همان چند روز ابتدايي شروع به تغيير رؤساي دانشگاه ها كرد، چنانچه 
رويكرد وي دوران سرپرستي جعفر توفيقي و حواشي آن را يادآور شد. 
اين انتخاب از سوي روحاني نه تنها پيام رفع دغدغه مجلسيان را نداشت، 

بلكه بر طبل اختلاف بيشتر كوبيد. 
بالاخره پس از كش و قوس هاي فراوان، رئيس جمهور »محمود نيلي 
احمد آبادي«، سرپرست دانش��گاه تهران را به عنوان وزير پيشنهادي 
علوم به رئيس مجلس معرفي كرد. برخي از نمايندگان مجلس اين اقدام 
روحاني را نوعي شوخي با مجلس تلقي مي كردند و در گفت و گوهايي 
اعلام مي كردند روحاني يا با مجلس ش��وخي مي كند يا هنوز خواست 

نمايندگان مجلس را نمي فهمد. 
 برخي ني��ز مي گفتن��د معرفي نيل��ي نوعي اقدام سياس��ي اس��ت و 
رئيس جمهور مي خواهد گزينه ديگري را كه هنوز مش��خص نيس��ت 
به عنوان گزينه واقع��ي معرفي كن��د. بالاخره پ��س از گمانه زني ها، 
نمايندگان به وي براي تصدي وزارت عل��وم، تحقيقات و فناوري رأي 

اعتماد ندادند. 
س��رانجام اين »محمد فره��ادي« بود ك��ه به عن��وان چندمين وزير 
پيشنهادي دولت براي تصدي سكان وزارت علوم، تحقيقات و فناوري، 
به منظور كس��ب رأي اعتماد به خانه ملت معرفي شد كه بعد از كسب 
رأي اعتماد مجلسي ها همچنان به ادامه روند سياست ثابت دولت در 
حوزه انسان سازي يعني وزارت علوم ادامه مي دهد، چنانچه با نزديك تر 
شدن به زمان انتخابات تغييرات مديريتي درجه اول دانشگاه ها سرعت 
مضاعف تري پيدا مي كند و به گفته مجلسي ها اين تغييرات تنها و تنها 

برخاسته از رنگ سياست است. 
غافل نباشيم از اينكه دانش��جو و دانش��گاه اصلي ترين گروه نخبه اي 
محسوب مي ش��وند كه تأثير بس��زايي در تحولات اجتماعي از جمله 
حماس��ه بزرگي چون انتخابات دارند. آنها علاوه بر شناخت و آگاهي 
كامل از كانديداهاي انتخاباتي و حضور در انتخابات براي اداي وظيفه، 
ترغيب قشرهاي مختلف مردم براي يك حماسه سازي بزرگ و حضور 
پر شور در انتخابات را نيز بر عهده دارند. اينگونه است كه پايان قصه پر 
فراز و نشيب پلكاني دولت در دانشگاه و تغييرات مدبرانه در اين زمينه 
احتمالاً به اين مصرع ختم مي ش��ود كه »چون كه ص��د آمد، نود هم 

پيش ماست!«


